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FEB-tapasztalatok 
a SZOTE-n 

A fizikai dolgozók tehetséges gyermekeinek felsőfokú továbbtanu-
lása továbbra is a magyar oktatásoolitika eevik legfontosabb célki-
tűzése. E tekintetben igen nagy erőfeszítéseknek, vagyunk tanúi mind 
a közép- és felsőfokú oktatási intézmények, mind a legkülönbözőbb 
társadalmi szervek részéről. Az Országos Oktatási Tanács 1975 nvarán 
elhatározta, hogy összehangolja a fizikai dolgozók közAniskólábaji ta-
nuló gyermekeink felvételi vizsgára való előkészítését seaítő akciókat. 
Ez^rt életre hívta az úgynevezett Felvételi Előkészítő Bizottságot (FEB) 
kilenc felsőoktatási intézménytípusban. A FEB-ek célia a munkás- és oa-
rasztszármazású gyerekek felsőoktatási intézménybe luttatása. s ezzel 
a munkáshatalom erősítése. A FEB szervezete, célia és rendeltetése 
azonban nemcsak a közvélemény előtt, de a közvetlenül érintettek 
köreiben tem ismert eléggé. A FEB rendszerét többen meekérdőiele-
zlk. s nem ritka az ellenpropaganda sem. Éppen ezért szükségesnek 
tartom, hogv beszéltek a FEB-ek megalakulásának és működésének 
jelentőségéről, s bemutassak egv dinamikusan fellődő. ió eredmé-
nyekkel működő szervezetet: a SZOTE Felvételi Előkészítő Bizottsá-
gát. illetve annak tevékenységét 

A FEB-ek jelentősége, hogy — összehangolják a korábban elszi-
getelten folyó és így sok tekintetben hézagos — ám méeis itt-ott fe-
lesleges átfedésekkel történő — előkészítő munkát : — íev elérik, hoev 
az országban minden továbbtanulni szándékozó fizikai dolgozó szülő 
középiskolás gyermek megkaphassa a szükséges seeítséeet a felvételi 
vizsgára való felkészüléshez: — az előkészítést azoknak a 'elsőokta-
tási intézményeknek a diáktanárai, oktatói véezik. ahová a középisko-
lás diák készül. íev egyrészt az érintkezés során mód nvflik a szüksé-
ges pályaismeret, hivatástudat kialakítására, másrészt létrelönnek 
olyan kapcsolatok, amelvek az egvetemi. főiskolai I. éves hallgató 
kezdeti beilleszkedését megkönnyítik. 

A SZOTE FEB konkrét előkészítő tevékenysége három fő munka-
forma köré csoportosítható. Ezek: a levelezés ú t l í n történő felkészí-
tés. az évközi konzultációk és az intenzív oktatótáborok. Az előkészí-
tés a középiskolai oktatással párhuzamosan két éves időtartamú, melv 
a III. osztálv elejétől a felvételi vizsgáig fovamatosan történik. A fel-
készítő munkát — a FEB központi szervezetének irányításával — ok-
tatók és diáktanárok hálózata végzi. Ezek között kiemelt szerepe van 
a SZOTE KISZ-szervezetének. hiszen az előkészítés az eddigiekben is 
— döntő mértékben — az egyetemi hallgatók (diáktanárok) társadal-
mi tevékenysége volt és marad. 

1. A levelezés útián történő felkészítés: 
Az első levelezési tanév a munkastílus kialakításának időszaka 

• o l t A felkészítő munkával egy időben kellett meeteremteni az okta-
tás anyagi és személyi feltételeit illetve a felkészítő tevékenységet 
folytató bizottságok működési keretei t Egyetemünk naev pedaeóaiai 
tapasztalatokkal rendelkező oktatói állították össze folyamatosan a 
levelek anyagát. Amikor már elkészült a teljes levelezési anvae. a 
középiskolai oktatási reform miatt úl jegyzetek kiadására kényszerül-
tünk. Jelenleg az Ú1 felvételi rendszernek és a középiskolai képzés-
nek megfelelően újból át kell dolgoznunk a tananyagot. 

2. ÉvlcSzí konzultációk: 
FEB-ünk történetének derekán a levelezés mellett vezettük be 

ezt az ú j munkaformát. A vonzáskörzetünkbe tartozó meevék cent-
rumaiban egvetemi oktató közreműködésével szervezzük a konzultáci-
ókat. melvek céllá a tananvag szintentartása és az intenzív táborok 
előtti rendszerezése, összefoglalása. 

3. Intenzív oktatótiborok: 
Az oktatótáborok elsődleges célia a felvételi tárevak tananyagá-

nak rendszerezése, elmélyítése és a legkülönbözőbb középiskolákból 
érkező — ezért különböző felkészültségi szinten álló — tanulók minél 
sikeresebb felvételének előkészítése. A napi 8—10 órás intenzív okta-
tás mellett azonban Itt is folytatni kell a testileg és szellemileg ki-
egyensúlyozott széles látókörű, közösségi ember kialakítását. Csak lói 
átgondolt és következetesen végrehajtott kiegészítő tevékenvséaael 
oldható meg. hogv a nagy szellemi és kis fizikai megterhelés ne men-
jen a fegyelem rovására A táboraink nemcsák a felvételi vizsgákra ( 
történő felkészítést szolgálják, de ezzel rendezvényeinket oálva-orien-
tációs feladatok megoldására is felhasználtuk. 

Egv évi levelező munka után a (III. osztályt véazett) középisko-
lások kéthetes nvári táborban vehetnek részt A második felkészítési 
ciklusban a IV. osztályos tanulók számára a téli és a tavaszi szü-
netben szervezynk bentlakásos tanfolyamokat 

4. Eredményeink, gondjaink. a továbbfejlesztés lehetőségei: 
Munkacsoportunk felhasználja az oktatásban az audiovizuális 

technikát. A JATE Oktatástechnikai Központ és vezetőlének. dr. Ko-
vács László egvetemi adjunktusnak a segítségével minteev 400 db hő-
másolási technikával készült írásvetítő fóliát és közel 800 db diapo-
zitívet építettünk eddig be az oktatóprogramunkba. A szemléltető áb-
rák eav részének kézzel történő megrajzolása hosszadalmas és fárasz-
tó munka veit. 

Szükségesnek tartjuk a középiskolák szaktanáraival a kapcsolat-
teremtés kiszélesítését, illetve a középiskolás tanárok bevqnását a 
FEB munkába, hiszen ezzel még inkább fokozhatjuk a munkánk ef-
fektivitását. Époen ezért az 1981/82-es tanévben konzultációt szervez-
tünk a középiskolás tanárok részére, ahol megvitattuk a SZOTE 
FEB oktatási rendszerét, módszereit, az oktatással kapcsolatos és az 
ú j felvételi rendszerből fakadó problémákat és feladatokat 

A középiskolás tanulóknak az előkészítés folyamán véezett mun-
ká j á t következetesen értékeljük. On. FEB bizonyítványt állítunk ki 
azokról a diákokról, akik helyesen éltek a FEB által felkínált lehető-
ségekkel és rendszeres munkát végeztek. Ez a ..bizonyítvány" semmi-
lyen előnyt nem jelent tulajdonosa részére, de jelentős seeítséeet 
nyúlt a Felvételi Bizottságoknak a jelölt felkészülési szorgalmának 
megítélésében. 

A legnehezebb feladat a lemorzsolódók és a kényszerből jelentke-
zők számának csökkentése. Ez nemcsak lelentős. de feleslefees energiát 
Is vesz el munkacsoportunktól. , 

A FEB előkészítő munkája , amint az az elmúlt öt év felvételi, 
eredményeiből egyértelműen leszűrhető, eredményes. A tanfolyamo-
kon résztvevő középiskolásók mintegy 30 %-kal nagyobb eséllvel In-
dulnak a többi. FEB-re egyébként logosult de az azt ieénvbe nem. 
vevő tanulókhoz képest A középiskolákban végzett megfelelő propa-
ganda munka eredményeként elértük, hogv az idén az AOK-ra fel-
vett F-es tanulók 95 %-a vett részt korábban előkészítő tanfolyamain-
kon. A FEB előkészítő tevékenységének hatása érazhető az egyetemi 
évek alatt is. Egy-két évvel ezelőtt végzett felmérés tanúsáaai szerint, 
a korábban FEB-es hallgatók jobban megállják a helvüket az eevete-
men. mint a nem FEB-es fiatalok. (Körükben kisebb az ismételt vizs-
gák és a féiévlsmétlők száma is.) S mée eev statisztikai eredmény, 
amely objektíven jelzi a felkészítő munka hatékonyságát: az el-
múlt Öt évre visszatekintve 78—82 %-á t vették fel egészséaüevi fel-
sőoktatási intézménybe azon FEB-es fiataljainknak, akik 2 évig szor-
galmasan végigdolgozták a felkészítési ciklusokban.-. 

A FEB nem kampány feladat, hanem állandó és kitartó tevéken v-
séact igényel. Állandó odafigyelést mind az állami, mind a párt- és' 
tömegszervezetek részéről. Egyetemünkön évente minteev 100 KISZ-
es hallgató vállal FEB-es munkát. 

A jövőben még inkább arra törekszünk, hoev hatékonyabb kap-
csolatot éoítsünk ki a középiskolákkal és a középiskolásokkal. Az 
osztályfőnökök és középiskolai tanárok közömbösségének feloldásához 
tervezzf'k r. FTÍ»7 i-'-"etkezetes és kitartó munkájá t abban, hoev va-
lamennyi érdekelt diák meeismerje a FEB céliát tevékenvséeének 
lényegét és éllen a felkínált lehetőséegei. A FEB társadalmi presztí-
zse azonban nemcsak az Eü FEB. de nem is csak a FEB üeve. ha-
nem lényegbevágó politikai kérdés. 

SZABÓ LÁSZLÓ 

A másik öt szekció... 
Szeptember 3-i számunkban beszámoltunk már arról, hogy az 

idei nyáron megváltozott formában működött a JATE Nemzetközi 
Építőtábora. A szakmai jellegű foglalkozásokat szakosított rendszer-
ben tartották meg, előzetesen kialakítva 7 szekciót. A leglátogatot-
tabb szekció munkájáról (politikai) a fent említett cikkben szóltunk 
már. Most a fennmaradó öt szekció (a bölcsész szekció érdeklődés 
hiányában nem alakult meg) munkájáról, tapasztalatairól kérdeztük 
az egyes csoportok vezetőit. 

Csendes Tibor: A néptánc 
szekció, azt lehet mondani, 
nagyjából jól működött. Az ér-
deklődést közepesnek nevezhet-
jük. A külföldiekkel való kap-
csolatban voltak nyelvi nehéz-
ségek, így ők nehezebben tanul-
ták meg a táncokat, összességé-
ben azonban eredményes volt a 
munka. 

Ami a jövőt illeti: az idei 
gyakorlattól eltérően szükségte-
lennek látszik felvenni a prog-
ramba a néprajzi előadásokat, 
a külföldieket — a mostani ta-
pasztalatok szerint — ez nem 
nagyon érdekli. A szekció mun-
kájá t a táncok tanítására kel-
lene korlátozni. Szerencsésebb • 
lenne, ha ezen túl csak kezdők-
nek hirdetnénk meg a foglal-
kozásokat, s jobban elősegítené 
a szelektálását, ha az előzetes 
programban konkréten megha-
tároznánk, milyen táncokat ta-
nulhatnak a résztvevők. Kisebb 
problémát je lentet t hogy a fog-
lalkozások délután 4-kor kez-
dődtek, s ekkor még sokan a 
strandon Voltak. Nyilvánvaló, 
hogy a jövőben későbbi idő-
pontban kell kezdenünk. 

— Az egyes szekciók milyen 
sűrűn tartottak foglalkozásokat? 
— kérdezem Muzsik Gyulától, a 
JATE KISZ EB tagjától, tábor-
vezető-helyettestől. 

— Egy szekción belül heten-
ként négy foglalkozás volt, te-
hát minden munkanapra esett 
egy. Ezek gyakran párhuzamo-
san zajlottak. A jövőben meg 
kell találnunk a módot arra, 
hogy a hét különböző napjaira 
elosztva, az egyes szekciókon 
belül összevontan tar tsuk a fog-
lalkozásokat. Hadd jegyezzem 
meg, hogy a jövőben a konkrét 
program előzetes kiküldését 
minden szekción belül meg kell 
valósítani. 

Körtvélyessy Tamás (aki Ber-
kes! Ottóval együtt vezette a 
természettudományi szekciót) 
veszi át a szót: 

— • Beszélgetéssel. lehetőség 
szerint látványos bemutatókkal 
oldott előadások hangzottak el, 
nemegyszer külső intézmények 
(SZBK, SZOTE Izotóp Intézet, 
Kísérleti Fizikai Intézet) mun-
katársainak közreműködésével. 
Körülbelül 10—IS állandó tag-
gal működött a szekció, a kül-
földiek közül elsősorban a szov-
jet diákok vettek részi a mun-
kában. Problémát tulajdonkép-
pen csak az jelentett, hogy egv-
egy tábori nap programja túl-
ságosan zsúfolt volt, gyakran 
ütköztek közérdeklődésre szá-
mot tartó foglalkozások. A kül-
földiekkel való kapcsolat nem 
volt zavartalan, többnyire az 
előadó fordította angolra a szö-
veget. amit előzőleg magyarul 
elmondott, azonban angolul sem 
tudott mindenki. [ 

Muzsik Gyula közbeszól: — 
Sajnos, kevés volt a tolmács. A 
jövőben szükséges lesz legalább 
minden szekéióhoz egy-egy. a 
tábor mindhárom hivatalos 
nyelvét beszélő tolmácsot fogad-
ni. — Azt mondhatni — folytat-
ja Körtvélyessy —, hogy a szek-
cióban alkalmazott oldottabb 
előadásforma bevált. Továbbra 
is szem előtt kell tartani, hoev 
könnvebben megfogható témák 
kerüljenek feldolgozásra. 

A jogi szekció rendkívül nép-
szerű volt. Mi okozta ezt? — 
kérdeztem dr. Szántó Gábort. 
aki dr. Czukor Józseffel együtt 
vezette a szekció munkájá t . 

— Csábító volt a program. 
kétségtelen, hiszen a szekció 
tagjait elvittük börtönlátogatís-
ra a Csillagba, s ia nagvfai 
munkaterápiás Intézetbe Is é r t -
hetően nagy volt az érdeklődés. 
i?5-en jelentkeztek o. fokcióbn. 
hozzáteszem, a börtönlátogatás 
után alaposan csökkent a lét-
szám. 30—35-en maradtak. 
Revébként a 65 fröTKtt mind-
össze három íooh.nVqatő volt, 
naevrészt külföldiekből s laiku-
sokból állt össze a társasig. T_.é-
nveeében könnvfi helyzetben 
voltunk, mert tudtunk közér-
deklődésre számot ta^hntó é - -
dekességeket mutatni. Vartv pél-
dául — aktualitása okán — 
tarthattunk előadást a kisvAI-
Inlkozásokról. elsősorban rt kül-
földiek tájékoztatására, összes-
ségében minden szempontból si-
keres volt a szekció munkája 

mint mondtam, adódott ez a 
program jellegéből is. 

— Milyen lehetőségek álltak 
a színházi szekció előtt? 

Válaszol schmidt Magda: 
— Sztanyiszlavszkij, Brecht, 

Grotowski dramaturgiája és a 
japán NO színház sajátosságai-
nak a feldolgozását vettem terv-
be. A mozgástechnika, a gesz-
tus-rendszer folyamatos munká-
val való elsajátítását tűztem ki 
célul, ez csak részben valósul-
hatott meg, mert a társaság 
minden foglalkozás alkalmával 
cserélődött. Bár a tervezettnél 
nagyobb létszámban, 20-25-en 
dolgoztunk állandóan, a folya-
matos munkát _e cserélődés mi-
att nem lehetett biztosítani. A 
tagság fele magyar volt, a kül-
földiek közül finnek, nyugatné-
metek és szovjetek jártak hoz-
zánk. Terveztünk egy közös 
előadást, ezt nem sikerült ösz-
szehozni. Szakmai szempontból 
feltétlen eredménynek tar that -
juk, hogv a nemzeti esteken 
felhasználták azokat a gyakor-
latokat, amelyeket a közös pró-
bákon tanultak. Fontosnak tar-
tom, hogy munkánknak közös-
ség-szervező ereje volt. Barát-
ságok alakultak ki, a kapcsola-
tot — levelezés ú t ján — azóta 

is tar t juk. Tolmáesgondjaínfc 
nem voltak, ezért külön 
köszönetet kell mondanom Pil-
lér Annamáriának, aki a mun-
kában is lelkesen részt vá l la l t 
A legfontosabb tapasztalat: 
semmiképpen sem szabad tan-
folyam-jellegűvé tenni a szek-
ció munkáját, tehát az egyet 
foglalkozásokat ' kell egysége» 
egészként megtartani. Sajnos, 
nem volt anyagi lehetőségünk 
arra, hogy módszertani anyago-
kat szerezzünk, s mindössze 
egv előadót tudtunk meghívni. 

— Mennyi pénz állt az egyes 
szekciók rendelkezésére? — kér-
dezem Muzsik Gyulától. 

— Minden szekció ezer forin-
tot kapott. Volt amelyiknek ez 
kevés volt, de volt olyan is, 
amelyik nem használta fel ezt 
az összeget. Persze, mindez idő-
közben derült ki. A megoldás 
az lehet. hogy a szekcióveze-
tők előzetesen bejelentik igé-
nyüket, másrészt valamilyen kö-
zös kasszát is létre kellene 
hozni. 

— összefoglalóan tehát meg-
állapítható, hogy a jövőben az 
egyes szekciók munkájának 
koordinálása szükséges. s a 
konkrét programot előzetesen 
meg kell küldeni a hallgatók-
nak. További következtetések? 

— Feltétlenül szükségesnek 
tartom. hogy a szekcióvezetők 
a tábor közös programjának ki-
alakításában is résztvegyenek. 
Sajnos, a DÉLÉf>-pel a hagyomá-
nyosnál kevésbé jó volt a kap-
csolati előfordultak szervezési 
problémák. Ezen változtatni kell. 
Ügy gondolom, hogy a szekció-
jellegű lebonyolítás bevált, a ta -
pasztalatokat hasznosítani fogjuk. 

— Köszönöm a beszélgetést 
mindnyájatokna k! 

BELANYI GYÖRGY 
I 

Itt és most... Miért? 
Hangulat: Lassan hömpöly-

gő nagy folyó, kellemes nap-
sütötte város, álmos mozdul-

hatok, patinás egyetem, félszeg 
pezsgés, csoport-őrület, sokat-
váró egy-emberkék falbave-
rősdi játékai... 

82' Szeged 

Miért-ek 
(Feltenni őket talán naivitás-
nak tűnik... Miért?) 

— miért nehezebb egy vidé-
ki egyetemen elérni azt, ami 
a fővárosban elfogadott, meg-
engedett gyakorlat? 

— miért ütközöm merev el-
zárkózásba, félszeg, gyámolta-
lan csendbe, jeges elutasítás-
ba? 

4? — miért — „fölháborító"; 
„hallani sem akarok róla"; 
„nálunk az nem megoldható"; 
„erre még nem volt prece-
dens" — ha valaki föl szeret-
né venni pl: a bölcsészkari 
tör ténelemórákat 

— miért nem etikus és 
megvalósítható az a több he-
lyen fölmerült igény, hogy pl: 
egy jogászhallgató azonos 
időben történelemszakos dip-
lomát szerezzen"? (Vö: Délma-
gyarország 1982. szeptember 
12. Az egyetem a minőség 
műhelye című cikk idevágó 

• részleteit!) 
\ — miért fontosabb a szakte-

kintély védelme? 
— miért teremtődnek kéte-

lyek megalapozottság, bizo-
nyíték nélkül? 

— miért elfogadhatóbb és 
kézenfekvőbb, ha egy böl-
csészhallgató kíván harmadik 
szakot fölvenni? (A terhelés 
körülbelül arányos.) 

— miért vagyunk mi hát rá-
nyos helyzetben az ELTE-Sek-
kel szemben? (Az ELTE-nél 
ugyanis elfogadott gyakor la t 
hogy egyéni levelezősként föl-
vehetnek itt elszánt akarno-
koknak számító emberek egy-
egy szakot a bölcsészkarról, 
mi több, még diplomát is 
szerezhetnek. Nemcsak jogá-
szokról van szó, közgazdasá-
gi; műszaki-egyetemisták vég-
zik a Bölcsész-kar történelem, 
szociológia vagy filozófia sza-
k á t ) 

— miért különös ez, miért 
fölháborító, etikátlan? 

— miért nem természetes az 
efféle igény, szükséglet? 

— miért akadályozzák egy 
egészséges, gondolkodó folya-
matnak a menetét? 

— miért teremtenek korlá-
tokat a már így is épp eléggé 
merevnek mutatkozó egyetemi 
oktatás mellé? 

— miért nem a minőség, a 
képzettség a fontos? 

— miért elfogadható az. 
hogy jónéhány megoldandó 
kérdést egyetemünk vidékisé-
gével, korlátozott eszközeivel 
magyarázunk? Miért nem le-
het a rugalmatlanságon és a 
közönyön változtatni? 
MIÉRT?... 

—béva— 

Az Egészségügyi Miniszter 
szeptember hó 15-i hatállyal 
címzetes egyetemi tanári címet 
adományozott dr. Pintér Mik-
lósnak, a Békés megyei Tanács 
Kórház-Rendelőintézet főor-
vosának. Ugyanezen időponttól 
kezdődő hatállyal címzetes 
egyetemi docensi címet adomá-
nyozott dr. Raskó Istvánnak, 
a Magya- Tudományos Akadé-
mia SZBK Genetikai Intézete 
igazgatóhelyettesének. dr. Pin-
tér Istvánnak, az országos Mun-
ka-és Uzeihegészségügvi Intízet 
főigazgató | főorvoshelyettesé-
nek, dr. Próna í Gábornak, a 
Borsod-Abaúj-Zemplén m»gyel 
Tanács Kórház-Rendelőinté-
zet osztályve7ető főorvos-ínak. 
dr. Tóth Györgynek. * Bí^s-
Kiskun megyei Tanács Kórház-
Rendelőintézete osztílvvezető 
főorvosának és dr "ud-tg Bélá-

nak, a Szeged megyei Városi 
Tanács Kórház-rendelőintéze 
te osztályvezető főorvosának. 

Október 22-én az egyetem 
központi épületének aul^j-íban 
a Pedagógusok Szakszervezete 
JATE Szakszervezeti Bizott-
sága meghívásának eleget téve 
dr. Sárdi Lajos, a Pedagógusok 
Szakszervezete Központi Veze-
tőségének titkára tartó*"* e' 
dást bérpolitikánk s l~" -ei-
ről. az évi vezetőképzési tnrv 
keretében. Dr. Sárdi Laios vilá-
gos és áttekinthető előadása fel-
vázolta a magyar bérpolitika 
legfontosabb jellemzőit és ösz-
szetevőlt. A Közoonti Vez-^ő-^g 
titkára többek k**+ H» - « - " v - r -
ta hogv b4 -no'f e—'k 
alapelve szerint a bé rké r" ' ben 
a szociális tényezőket nem ve-
szik figyelembe. A bérpolitiká-
vá] kapcsolatos feladatok közül 
kiemelte, hoev a döntéseket az 
oktatáspolitikai célok és a dol-
gozók érdekeinek »T"«"4—* 
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